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Protokół z obrad Zjazdu 
Konferencji Dyrektorów Bibliotek Akademickich Szkół Polskich 

23–24 września 2021 r. 
Organizator: Biblioteka Wojskowej Akademii Technicznej w Warszawie  

przy współpracy Biblioteki Akademii Pedagogiki Specjalnej w Warszawie 
Miejsce obrad: Akademia Pedagogiki Specjalnej im. Marii Grzegorzewskiej  

w Warszawie 
Program Zjazdu: 
23 września 2021 r. 
1. Powitanie uczestników i gości Zjazdu: 

- powitanie przez dyrektorów BG WAT i APS, 
- powitanie przez Przewodniczącego RW KDBASP. 

2. Otwarcie obrad przez: JM Rektora APS dr hab. Barbarę Marcinkowską, prof. APS,  
i JM Rektora WAT płk. prof. dr. hab. inż. Przemysława Wachulaka. 

3. Powołanie protokolanta (głosowanie). 
4. Wystąpienia gości: 

- przedstawiciel Ministerstwa Edukacji i Nauki, 
- prof. dr hab. inż. Jan Szmidt, Honorowy Przewodniczący KRASP, 
- Kacper Trzaska, zastępca dyrektora Biblioteki Narodowej. 

5. Sprawozdanie Rady Wykonawczej za lata 2019-2021. 
6. Sprawozdanie Rady Wykonawczej z kadencji 2016–2021 (dyskusja, zatwierdzenie 

sprawozdań). 
7. Wystąpienie sponsora: firma ARFIDO. 
8. Prof. dr hab. inż. Błażej Skoczeń, Politechnika Krakowska, przewodniczący Komisji 

Ewaluacji Nauki: „Ewaluacja jakości działalności naukowej”. 
9. Marek Michajłowicz, zastępca dyrektora ds. rozwoju oprogramowania, Ośrodek 

Przetwarzania Informacji: „Polska Bibliografia Naukowa 2.0 w perspektywie ewaluacji 
działalności naukowej 2022 – stan obecny i planowane zmiany”. 

 
24 września 2021 r. 
10. Koszty uzyskania przychodu. 
11. Sprawy bieżące i formalne KDBASP (przewodniczący RW KDBASP mgr Marek M. 

Górski) 
- uchwała KDBASP ws. zmian w Regulaminie KDBASP (głosowanie), 
- uchwała KDBASP ws. skrócenia kadencji RW (głosowanie), 
- wybory Rady Wykonawczej na kadencję 2021–2024, 
- ogłoszenie wyników wyborów. 

12. Sprawy bieżące i formalne KDBASP (przewodniczący RW KDBASP mgr Marek M. 
Górski, sekretarz RW KDBASP mgr Danuta Szewczyk-Kłos, zastępca przewodniczącego 
RW KDBASP mgr Jędrzej Leśniewski) 
- Barbara Szczepańska: Sprawy prawne – podsumowanie za okres 2019–2021, 
- Elżbieta Skubała: Ankieta płacowa, 
- Ewa Kobierska-Maciuszko: Katalog centralny NUKAT. W przeddzień 20-lecia. 

13. Wystąpienia zaproszonych gości: 
- Aldona Zawałkiewicz, dyrektor Biura Zarządu Głównego SBP: „SBP w oczach 

członków”, 
- Andrzej Chrzanowski, przewodniczący Komisji KRASP ds. wydawnictw naukowych, 

przewodniczący Sekcji Wydawców Akademickich i Naukowych Polskiej Izby Książki. 
14. Podsumowanie Zjazdu, podziękowania (przewodniczący RW KDBASP mgr Marek 

M. Górski. 
15. Przekazanie prowadzenia Zjazdu nowej/nowemu przewodniczącej/przewodniczącemu 

Rady Wykonawczej. 
16. Zaproszenie na Zjazd w 2022 r. 
17. Zamknięcie obrad. 
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23 września 2021 
Zaproszonych gości oraz uczestników Zjazdu powitali przewodniczący RW KDBASP 
Marek Górski oraz dyrektor Biblioteki WAT dr Bogumiła Konieczny-Rozenfeld 
(organizator), która w sposób szczególny podziękowała dyrektor Biblioteki APS 
Joannie Potędze za przyjęcie uczestników Zjazdu w mury APS. 
Przewodniczący RW powitał sponsorów, a także przedstawił nowo powołanych  
w latach 2020–2021 dyrektorów bibliotek akademickich, następnie poprosił  
o otwarcie Zjazdu JM Rektora WAT płk. prof. dr. hab. inż. Przemysława Wachulaka 
oraz JM Rektora APS dr hab. Barbarę Marcinkowską. W imieniu JM Rektora WAT 
został odczytany przez prorektora ds. naukowych prof. dr. hab. inż. Andrzeja 
Dobrowolskiego list, w którym podkreślono wagę przedsięwzięcia, jakim jest 
Konferencja dla funkcjonowania bibliotek akademickich w Polsce. Następnie głos 
zabrała dyrektor BG APS Joanna Potęga, która wspomniała m.in. o zbliżającym się 
jubileuszu 100-lecia istnienia Akademii Pedagogiki Specjalnej im. Marii 
Grzegorzewskiej. Na koniec życzono dobrej atmosfery spotkań i owocnych obrad. 
 
Ze względu na brak przedstawiciela z Ministerstwa Edukacji i Nauki nie odbyło się 
zaplanowane w programie wystąpienie. 
 
Kolejnym punktem tegorocznego spotkania było wystąpienie prof. dr. hab. inż. Jana 
Szmidta, Honorowego Przewodniczącego KRASP. Wspomniał on o trudnym obecnie 
okresie dla bibliotek, które stały się centrami informacji o najważniejszych działaniach 
uczelni. Zwrócił również uwagę na problemy związane ze zbliżającą się ewaluacją. 
Poprosił także o przekazanie KRASP ewentualnych uwag i wniosków ze Zjazdu, 
które zostaną rozważone i przedstawione obecnemu ministrowi w celu ich 
wprowadzenia.  
 
Kolejny gość, zastępca dyrektora Biblioteki Narodowej Kacper Trzaska, odczytał list 
w imieniu dyrektora BN dr. Tomasza Makowskiego, w którym przedstawił flagowe 
projekty Biblioteki – Polona.pl oraz Budowa ogólnokrajowej sieci bibliotecznej 
poprzez zintegrowany system zarządzania zasobami bibliotek, który jest realizowany 
w ramach projektu Narodowy Program Rozwoju Czytelnictwa 2.0. 
 
Kolejnym punktem było powołanie protokolanta, na którego przewodniczący RW 
zaproponował Katarzynę Falow. Kandydatura została przyjęta jednogłośnie. 
 
Następnie przewodniczący RW Marek Górski przedstawił uczestnikom Zjazdu 
sprawozdania z działalności Rady za okres od października 2019 r. do sierpnia 
2021 r. oraz za kadencję 2016–2021, które przed Zjazdem zostały rozesłane do 
wszystkich członków KDBASP. Zostały w nich zawarte najważniejsze działania 
podjęte przez RW. Po zreferowaniu sprawozdań nastąpiło głosowanie nad ich 
przyjęciem. Oba zostały przyjęte jednogłośnie. 
 
Pierwszą sesję zamknęło wystąpienie przedstawiciela sponsora – firmy ARFIDO. 
 
Druga sesja rozpoczęła się od wystąpienia prof. dr. hab. inż. Błażeja Skoczenia, 
przewodniczącego Komisji Ewaluacji Nauki, na temat oceny jakości działalności 
naukowej. Przedstawił zagraniczne systemy parametryzacji nauki (francuski, 
niemiecki, angielski, holenderski, włoski) oraz omówił rozwój polskiego systemu 
oceny od 1991 r. Zwrócił również uwagę na różnego typu zagrożenia związane  
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z drapieżnymi wydawcami oraz potrzebą zmian wykazów, które powinny zostać 
dokonane dla przyszłego okresu oceny. KEN stoi na stanowisku, że radykalnych 
zmian w obecnym systemie oceny nie powinno się wprowadzać, gdyż jest on już na 
ostatniej prostej do zakończenia. Przewodniczący podkreślił, że KEN bardzo docenia 
wysiłek bibliotekarzy na rzecz raportowania informacji o osiągnięciach publikacyjnych 
do systemu PBN i dzięki temu ewaluacja będzie kompletna. 
 
Kolejny punkt spotkania dotyczył Polskiej Bibliografii Naukowej 2.0 w perspektywie 
ewaluacji jakości działalności naukowej 2022. Informacje na ten temat przedstawił 
Marek Michajłowicz, zastępca dyrektora ds. rozwoju oprogramowania OPI. 
Podkreślił, iż obecna ocena stawia bardzo mocny akcent na informatyzację. W 
wystąpieniu omówiono akty prawne determinujące działania modułu PBN 2.0, 
przedstawiono stan prac PBN, harmonogram prac na IV kwartał 2021 r., możliwości, 
jakie daje API, statystyki dotyczące danych w PBN. Na koniec wystąpienia omówiono 
aktualne działania OPI. 
 
Zakończenie pierwszego dnia uświetnił koncert na żywo. Uczestnicy Zjazdu 
wysłuchali standardów muzyki filmowej w wykonaniu kwartetu smyczkowego Con le 
Corde. 
 
24 września 2021 
Drugi dzień obrad rozpoczął się od wystąpienia Violetty Perzyńskiej z Biblioteki AWF 
J. Piłsudskiego w Warszawie na temat „Zawód bibliotekarza. Odzyskanie prawa do 

50% kosztów uzyskania przychodu”. Konkluzją wystąpienia była sugestia, aby powołać 
zespół do opracowania interpretacji ogólnej i wystąpić poprzez SBP i KDBASP do 
Ministerstwa Finansów o wpisanie zawodu bibliotekarza do zawodów uprawnionych 
do korzystania z KUP.  
 
Następne dwa punkty sesji zostały omówione przez przewodniczącego RW Marka 
Górskiego i dotyczyły podjęcia dwóch uchwał: 

- wpisania w deklaracji członkowskiej klauzuli RODO w celu zabezpieczenia  
w sytuacji, gdy któryś z dyrektorów deklarujących poda swój prywatny numer 
telefonu lub adres e-mail, 

- skrócenia kadencji RW, która ze względu na pandemię została wydłużona  
w zeszłorocznej uchwale. Zaproponowano wybór nowej Rady na kadencję 
2021–2024.  

Obie uchwały podjęto jednogłośnie. 
 
Następnie dokonano wyboru nowej RW. Za zgodą wszystkich obecnych wybory 
przeprowadził dr Stanisław Skórka. Na 58 uczestników Zjazdu KDBASP na sali 
obecnych było 56 osób uprawnionych do głosowania (dyrektorów lub osób 
posiadających pełnomocnictwo), liczba głosów konieczna do wyboru to 30. 
Prowadzący przedstawiał procedurę wyborczą: 

- zgłaszanie kandydatów z sali, 
- zgody kandydatów, 
- zamknięcie listy, 
- wpisanie kandydatów na karty do głosowania, 
- przedstawienie się kandydatów, 
- skreślenie (na karcie powinno pozostać maksymalnie 8 nieskreślonych 

nazwisk). 
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Następnie wybrano Komisję Skrutacyjną, w skład której weszli: 

1. Magdalena Kotlarek-Naskręt, 
2. Alicja Portacha, 
3. Małgorzata Świrad. 

 
Z sali zgłoszono następujące osoby: 

1.  Małgorzata Dąbrowicz – Biblioteka Uniwersytecka w Poznaniu, 
2.  Witold Kozakiewicz – Centrum Informacyjno-Biblioteczne Uniwersytetu 

Medycznego w Łodzi, 
3.  Urszula Cieraszewska – Biblioteka Główna Uniwersytetu Ekonomicznego  

w Krakowie, 
4.  Danuta Szewczyk-Kłos – Biblioteka Uniwersytetu Opolskiego, 
5.  Jędrzej Leśniewski – Biblioteka Politechniki Wrocławskiej, 
6.  Krzysztof Nierzwicki – Biblioteka Uniwersytetu Mikołaja Kopernika w Toruniu, 
7.  Elżbieta Skubała – Biblioteka Politechniki Łódzkiej, 
8.  Anna Wałek – Biblioteka Politechniki Gdańskiej, 
9.  Joanna Potęga – Biblioteka Akademii Pedagogiki Specjalnej  

im. Grzegorzewskiej w Warszawie. 
 
Kandydaci krótko się przedstawili. Komisja Skrutacyjna zebrała karty do głosowania. 
 
W oczekiwaniu na wyniki głosowania przewodniczący ustępującej RW Marek Górski 
przedstawił następujące propozycje rekomendowanych dla nowej Rady działań: 

- działania środowiskowe dotyczące kosztów uzyskania przychodów dla 
bibliotekarzy, 

- potrzeba zbudowania zespołu doradców w zakresie regulacji prawnych 
dotyczących funkcjonowania i organizacji bibliotek akademickich oraz prawa 
regulującego funkcjonowanie szkół wyższych i nauki, 

- analiza i ewentualne dostosowanie regulaminu Konferencji do zmieniających 
się okoliczności prawnych, 

- przyjęcie opłaty konferencyjnej pokrywającej koszty przerw kawowych, 
ewentualnego obiadu, aby nie obciążać biblioteki – organizatora Zjazdu, 

- opracowanie przed kolejnymi wyborami do RW zasad nowej ordynacji 
wyborczej. 

Przedstawione rekomendacje zostały zaakceptowane przez zgromadzonych na sali 
uczestników Zjazdu. 
 
Ostatnim punktem trzeciej sesji było ogłoszenie zliczonych przez Komisję 
Skrutacyjną wyników głosowania, które przedstawił zgromadzonym dr Stanisław 
Skórka. Oddano 56 głosów, wszystkie były ważne. Wyniki głosowania przedstawiały 
się następująco: Małgorzata Dąbrowicz 45, Witold Kozakiewicz 49, Urszula 
Cieraszewska 45, Danuta Szewczyk-Kłos 52, Jędrzej Leśniewski 42, Krzysztof 
Nierzwicki 42, Elżbieta Skubała 49, Anna Wałek 36, Joanna Potęga 50. 
 
Pierwszym zadaniem nowej RW było wybranie ze swojego grona przewodniczącego, 
zastępcy oraz sekretarza. Ostatecznie skład Rady na kadencję 2021–2024 
przedstawia się następująco: 

1. Danuta Szewczyk-Kłos – przewodnicząca, 
2. Jędrzej Leśniewski – zastępca przewodniczącej, 
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3. Urszula Cieraszewska – sekretarz, 
oraz członkowie: 
4. Małgorzata Dąbrowicz, 
5. Witold Kozakiewicz, 
6. Krzysztof Nierzwicki, 
7. Elżbieta Skubała, 
8. Joanna Potęga. 

 
Nowo wybrana przewodnicząca serdecznie podziękowała za oddane głosy  
i krótko scharakteryzowała zadania do realizacji przez Radę Wykonawczą  
w rozpoczynającej się kadencji w oparciu między innymi o rekomendacje ustępującej 
RW. 
 
Kolejna sesja obrad rozpoczęła się wystąpieniem Barbary Szczepańskiej, która 
przedstawiła sprawy prawne dotyczące dyrektywy Parlamentu Europejskiego i Rady 
(UE) 2019/790 w sprawie prawa autorskiego i praw pokrewnych na jednolitym rynku 
cyfrowym. Zaznaczyła, że nadal jesteśmy w przededniu jej implementacji ze względu 
na wydłużający się proces legislacyjny w Polsce. Powinniśmy uważnie śledzić ten 
proces, aby na którymś z etapów nie znalazły się tam niekorzystne zapisy dla 
bibliotek. Została również zwrócona uwaga na pojawienie się na rynku nowego 
podmiotu o nazwie PicRights Europe, który w imieniu wielu zagranicznych 
podmiotów zaczyna skanować m.in. polski rynek, sprawdzając, czy informacje 
umieszczone na stronach internetowych nie zostały wykorzystane bezprawnie, aby 
móc dochodzić odszkodowania za nieuprawniony użytek. 
 
Następnie zostały zaprezentowane wyniki ankiety płacowej, które omówiła Elżbieta 
Skubała z Biblioteki Politechniki Łódzkiej. 
 
Kolejnym omawianym w tym dniu tematem był Katalog Centralny NUKAT  
w przeddzień 20-lecia, który przedstawiła Ewa Kobierska-Maciuszko, kierownik 
Centrum NUKAT. Oprócz przedstawienia przykładowych działań podejmowanych 
przez NUKAT w latach 2020–2021 została zwrócona również uwaga na dobrą 
organizację pracy w bibliotekach, dzięki czemu opracowanie zbiorów przebiegało  
w prawie niezmienionym tempie pomimo trwającej pandemii. Wspominano  
o odejściu, w związku z przejściem na nowy system biblioteczny, Biblioteki 
Jagiellońskiej, Biblioteki Uniwersytetu Mikołaja Kopernika z Torunia, Biblioteki 
Katolickiego Uniwersytetu Lubelskiego, Wojewódzkiej Biblioteki Publicznej z Lublina. 
W kontekście ewentualnego nowego systemu w miejsce Virtui NUKAT jest zależny 
od decyzji BUW-u. 
 
Ostatnią otwartą część Zjazdu rozpoczęła Aldona Zawałkiewicz, dyrektor Biura 
Zarządu Głównego SBP, która przedstawiła wyniki badań przeprowadzonych 
w 2021 r. na temat „SBP w oczach członków”. 
W komentarzu do powyższego wystąpienia Danuta Szewczyk-Kłos wspomniała, że 
środowisko bibliotekarzy, pracowników bibliotek akademickich jest bardzo 
zainteresowane uczestnictwem w organizacji, która będzie autentycznie 
reprezentować problemy i potrzeby pracowników bibliotek szkół wyższych. Próba 
utworzenia takiej organizacji już została podjęta, ale działania zostały niestety 
przerwane przez wybuch pandemii. 
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Następne planowane wystąpienie nie odbyło się, gdyż przewodniczący Komisji 
KRASP ds. Wydawnictw Akademickich i Naukowych Polskiej Izby Książki Andrzej 
Chrzanowski nie dotarł na miejsce obrad.  
 
Na zakończenie przewodniczący ustępującej RW Marek Górski podsumował w kilku 
słowach spotkanie, złożył serdeczne podziękowania sponsorom, a za znakomite 
zorganizowanie Zjazdu i komfortowe warunki sprzyjające obradom podziękował 
organizatorom: dyrektor Biblioteki WAT dr Bogumile Konieczny-Rozenfeld i dyrektor 
Biblioteki APS Joannie Potędze. Następnie przekazał prowadzenie Zjazdu nowej 
przewodniczącej RW Danucie Szewczyk-Kłos, która na zakończenie poinformowała 
o zaproszeniu JM Rektora Politechniki Krakowskiej prof. dr. hab. inż. arch. Andrzeja 
Białkiewicza na Zjazd we wrześniu 2022 r. w Politechnice Krakowskiej.  
 

 
Protokołowała:  
Katarzyna Falow 


